




## Bibeldialoge

### Europäische Bibeldialoge

# Fremde Heimat Europa / Foreign Home Europe

## Zwischen Heimat und Flucht / Belonging and Displacement

 <b>Tagungsnummer</b> EBD 74	
 <b>28. Juni - 02. Juli 2017</b> 15:30 - 12:00 Uhr	
 <b>Konsistorium der Ev. Luth. Kirche in Riga / Lettland</b>	

### Inhalt:

#### Leitung

Dr. Tamara Hahn

#### Organisation

Silke Lobach

(030) 203 55 - 412

[lobach@eaberlin.de](mailto:lobach@eaberlin.de)

Leider ist diese Tagung schon ausgebucht. Sollten Sie Interesse daran haben auf die Warteliste aufgenommen zu werden, schreiben Sie bitte eine kurze mail an: [lobach@eaberlin.de](mailto:lobach@eaberlin.de)

*Simultaneous interpretation (English - German) can be offered on request - For information in English, please don't hesitate to contact: [hahn@eaberlin.de](mailto:hahn@eaberlin.de)*

Von Anfang an kennen die evangelischen Kirchen Europas zwei Grunderfahrungen: die der Heimat, des geschützten und begrenzten Raums des eigenen Landes, der eigenen Sprache, des eigenen Volkes einerseits und die der Vertreibung, Flucht und Migration. Beides sind europäische und zugleich religiöse Erfahrungen. Gerade der europäische Protestantismus lebt von beiden und kann sie nutzen für ein Europa, das Fremden zur neuen Heimat wird. In der lettischen Hauptstadt wollen wir uns mit unseren Erfahrungen von Fremdsein, Integration und bleibender Distanz auseinandersetzen, Geschichten von Flucht und Heimat hören und vom biblischen Zeugnis her beleuchten

#### Leitung:

Gerhard Frey-Reininghaus, Prag, Tschechien

Prof. Dr. Martin Friedrich, Berlin/Wien, Österreich

Prof. Dr. Hans-Jürgen Luibl, Erlangen

---

The Protestant Churches in Europe have always known both: a sense of belonging in the protected space of one's own country, language and nation as well as flight, displacement and migration. Both are European as well as religious

experiences. European Protestantism has lived through and by both and can contribute to a Europe that can be a new home for strangers. In the Latvian capital, we will talk about our own personal experiences of alienation, about integration and lasting distance. We will hear about flight and belonging and see them in the light of the Bible.

**Conference Team:**

Gerhard Frey-Reininghaus, Prag, Czech Republic

Prof. Dr. Martin Friedrich, Berlin/Wien, Austria

Prof. Dr. Hans-Jürgen Luibl, Erlangen

---